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כי תצאפרשת 

 ברכת הרב לשגריר היפני

היה זה בעת מלחמת העולם השניה, יהודים רבים באירופה 

הרגישו שהאדמה לוחשת ורוחשת מתחת לרגליהם. החשש לגורלם 

היה כבד מאוד והם החלו לחפש דרכים להימלט ולנוס על נפשם. 

היה זה צ'יאונה סוגיהארה, קונסול יפן בקובנה שבליטא, שהחליט 

לחתום ולהנפיק אשרות כניסה ליפן ליהודים פליטי שואה. 

במסגרת הויזות הללו, הונפקו ויזות לכל שלוש מאות תלמידי 

ישיבת מיר, שעברו בשלב ראשון לקובה שביפן והמשיכו שם 

 בלימוד תורה ולאחר כשמונה חודשים עברו לשנחאי.

מעשיו חשפו אותו ואת משפחתו לפגיעתם של הגרמנים, הם קלטו 

את העניין והחלו לנסות להצר את צעדיו, אך הוא המשיך בהנפקת 

האישורים. משראו הגרמנים שהדבר לא עולה בידם בנקל, שלחו 

איתותי אזהרה לממשל ביפן שהחליט להחזיר חזרה את השגריר. 

על פי האומדן, עד מועד סגירת הקונסוליה היפנית, הספיק 

ר בחלק מהזמן סייע ויזות, כאש 2,150סוגיהארה להנפיק יותר מ־

 לו בכך משה זופניק, תלמיד ישיבת מיר.

אף בתחנת הרכבת, כאשר עזב את ליטא, המשיך סוגיהארה 

להנפיק ויזות. ולאחר שהרכבת יצאה מהתחנה זרק את החותמת 

 לידי פליט יהודי, שהנפיק בעזרתה ויזות מזויפות נוספות.

בראשות לפני שעלה על הרכבת, הגיעה אליו משלחת של יהודים 

אחד מרבני המקום שפנה אליו ואמר לו בהתרגשות: אין מילים 

בפי להודות לך על כל פעלך הטוב ולא נותר לי אלא לברכך 

שתצליח בכל מעשי ידיך! ואכן, הברכה התקיימה, שכן מפעל 

הרכבים 'מיצובישי' הוקם ונוסד בהמשך על ידו, ולכל ידוע עד כמה 

 המותג מצליח עד היום.

יונה מגלגלת את הברכה אפילו לגוי הגומל טובה לעם ההשגחה העל

 ישראל, בניו של הקב"ה.

 יש דין ויש דיין.

 ומאידך גיסא, גם להיפך.

 וכדלהלן:

 קללת הרב לשגריר ארה"ב 

הרב ישראל ג'ייקובסון שהה בשלהי אלול ה'ת"ש בחצרו של 

אדמו"ר הריי"צ שניאורסון זצ"ל, לאחר שהצטרף למסעם של כמה 

ריקנים שהצטרפו לישיבה שם. לאחר כמה ימים, קיבל בחורים אמ

הוראה מרבו לשוב מיד לארה"ב. באוניה בה הפליג שהה גם ג'ו 

 שגריר ארה"ב(.  -קנדי )באותה עת 

בראש השנה, ביקשו היהודים ששהו באוניה מרב החובל רשות 

להתפלל בחדר צדדי ושקט, והלה נתן להם לזמן מוגבל את חדר 

ראשונה. כאשר לטעמו של השגריר קנדי, האוכל של המחלקה ה

האריכו היהודים בתפילתם, הוא התלונן על כך באוזני רב החובל 

ונטפל לנשוא הפנים ובעל הזקן היחידי שבקבוצה הרב ג'יי'קובסון 

ז"ל. ופגע בו בהערות אנטישמיות. באותה הזדמנות קילל הרב 

 ג'יי'קובסון במר נפשו את השגריר ואת צאצאיו.

ללה דבקה בו ובזרעו, כפי שההיסטוריה מלמדת. ג'ו קנדי ואכן, הק

נהרג בהתרסקות מטוס הקרב שלו במלחמת העולם השנייה. נשיא 

ארצות הברית, ג'ון קנדי, נרצח על ידי מתנקש. בנו נהרג 

. ועוד 38בהתרסקות מטוס שהטיס יחד עם אשתו וגיסתו, בגיל 

 ועוד, עד שהמושג "קללת קנדי" התפרסם בכל העולם.

 סביב ישראל –מאורעות העולם 

מכל זה נמצינו למדים כיצד עולמנו מנוהל עם חשבון מדוקדק 

ומדויק לפרטי פרטים, ליתן שכר או ח"ו להיפך לאדם כאשר 

בלא הבחנה במי  -לטוב ולמוטב  -מעשיו גורמים להענקת הגמול 

מדובר ואפילו לגוי, אך כמובן ושבעתיים כאשר מעשיהם נסובים 

ם של עם ישראל וטובתם, יש דין ויש דיין, יש מנהיג סביב עניינ

לבירה הנותן גמול טוב או עונש לכל אחד, גם לגויים בהתאם 

עם  –ליחסיהם ולפעולותיהם עם בניו חביביו של בורא עולם 

 ישראל.

אך למתבונן היטב, יש כאן נקודה פנימית נוספת. ידוע שגוי שונה 

אלוה ממעל, אך אף על בתכלית מיהודי אשר לו נשמה שהיא חלק 

פי כן אין הגוי משולל מהשגחת הבורא בענייני שכר ועונש, וגם הוא 

נכלל במידת הגמול על מעשיו, ובפרט כאשר מדובר על עניינים 

 הקשורים לעם ישראל.

 51 תש"פ  //  תבואכי  פרשת
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אשר השגחת הבורא  -בניו של הקב"ה  –ואם כן, מה נענה אנחנו 

כדי ללמדנו כיצד עלינו תמיד בכל רגע, וכל האירועים בעולם נועדו 

 ואיך עלינו להביט על עצמנו ועל העולם בו אנו חיים.

 ללא ספק, זו עבודה חשיבתית עמוקה. 

 וננסה לגעת בנקודה מעשית אחת.

 לדודי –אני 

בעיצומם של ימים אלו, ימי ההכנה ליום הדין, צריך לדעת 

 ולהשריש בנפשנו את יסוד ענין ה"אלול", אני לדודי ודודי לי.

דהיינו, שזמנו של  – לדודי האנירשו רבותינו, כאשר יהיה וכפי שד

מתוך  אני'ע"י ביטול ה' -לדודי''–האדם יהיה מוקדש לעבודת ה' 

הבנה שכל מה שיש לי וגם מה שאין לי, הכל מאת הבורא יתברך, 

 ' בבחינת "השלך על ה' יהבך והוא יכלכלך".לי דודיאזי יהיה '

 מה ההבדל בין "סורר" ל"מורה"

זהו אדם שנכשל ונפל  – סוררשורש ההבדל בין סורר למורה. זהו 

באיזה עניין מתוך חוסר ידע או מחמת חוסר כח או חשק וכיוצא, 

לאיש זה יש סיכוי גדול שבהמשך הדרך הוא יתקדם וישתנה. אך 

הוא מי שמתנהג כאחד שיש לו דרך סלולה, הוא בעל שיטה  מורה

עותיו, סיכוייו של איש ואידאולוגיה משלו, הוא מסודר ובטוח בד

 זה להשתנות קטנים יותר.

אם נשאל את עצמנו, למי ישנו סיכוי גדול יותר להינצל? למי 

שהכיש אותו נחש והוא באמצע העיר ליד בית חולים, או לאדם 

שהוכש והוא נמצא במדבר שומם? אומר רבנו אברהם בנו של 

ו יותר יש ל –הרמב"ם, אדם שבמדבר ואין לו אף אחד שיציל אותו 

סיכוי להינצל! ומדוע? כי הוא פונה וסומך אך ורק על הקב"ה ולא 

על אף אדם אחר, ואז הקב"ה כביכול חייב להציל אותו. אולם זה 

שהכיש אותו נחש ליד בית חולים יש לו פחות סיכוי להינצל, כיון 

שהוא בדעתו סומך על צוות בית חולים שיציל אותו, הוא סומך על 

וכך שוכח את הבורא יתברך. שוכח את מי  הרופא שירפא אותו

 שנותן חיות באפו של הרופא ושכל בקודקודו בכדי שיוכל לרפא.

חובה עלינו לקחת זאת לתשומת ליבנו בכל העניינים ובכך כל חיינו 

ישתנו מהקצה לקצה. בכל סיטואציה צריך להכניס את הקב"ה 

שקורה לתמונה, כי אין עוד מלבדו. הכל ממנו, הכל שלו, כל מה 

לנו בחיים, לא חֵלֶק, כל דבר קטן או גדול ככל שיהיה, הכל מגיע 

ישירות ממי שאמר והיה העולם. מתוך ידיעה זו ייקל עלינו 

להשתנות ולהתרומם בעבודת ה' ובודאי להרגיש יותר קרבת 

 אלוקים.

 למה אתה מנסה להסתדר לבד?!

דר הגאון רבי שמשון דוד פינקוס זצ״ל, מספר על תורן אחד בח

מיון, שהודיעו לו שיש באיזה ערב אסיפה חשובה של רופאים 

מומחים. ועל כן, כל התורנים אמורים להיות נוכחים שם, חוץ 

ממנו כיון שהוא משובץ בתפקיד ונבחר לאייש את חדר המיון. 

הסבירו לו כי ברגעים אלה יש רק שלושה מטופלים שזקוקים 

לבדוק שהכל תקין. למעקב שוטף ועליו לעבור ביניהם כל הזמן ו

בכל מקרה, אמרו לו, אם תראה שאין ביכולתך לטפל בשלושתם 

יחד, וכל שכן אם יגיעו חס ושלום מאושפזים נוספים, אל תהסס. 

תזעיק תגבורת ואנחנו שולחים. הלא יש לך את המספרים של 

 …כולנו

האח התורן, שהיה בעל בטחון עצמי מופרז, הפטיר מיד בתנועת 

דר לבד! אין בעיה, תסמכו עלי, אתם עוד תכירו ביטול: "אני אסת

 אותי הלילה".

הערב התחיל דווקא ברגל ימין. הוא ערך סֶבֶב פעם בחמש דקות 

בין כל החולים בחדר המיון. אולם לאחר כשעה, העסק התחיל 

להסתבך. אחד המאושפזים החל לזעוק ולגנוח מכאבים, ותוך כדי 

נוספים מתאונת דרכים  שהוא מטפל בו, הגיעו בבהלה שני חולים

שהיו זקוקים בדחיפות לעירוי דם. האח התורן ניסה להתרוצץ 

ביניהם בחוסר ריכוז משווע. בדקות הקרובות הוא שומע מאחד 

המאושפזים קול קריאה דחופה. תוך כדי שנפתחת הדלת 

ומכניסים לו עוד אלונקה עם מטופל נוסף. אולם הוא לא איבד 

עזרה. במסירות נפש עמד וטיפל עשתונות, ולא התקשר לבקשת 

 בכל מאושפז, שעות על גבי שעות, עד עלות השחר.

בעלות השחר, הוא מצא את עצמו מול שמונה מאושפזים שמתוכם 

נשארו רק שבע בין החיים... אחד הספיק להחזיר את נשמתו 

 ליוצרו, מחוסר טיפול בזמן הנכון.

קר על מצב בבוקרו של אותו יום, כאשר נדרש לדווח למשמרת הבו

המאושפזים, היו צוות חדר המיון המומים לשמוע את אשר אירע, 

עומד כאן בן אדם אחד ומטפל בשמונה מאושפזים במצב קריטי. 

היכן נשמע כזאת? היכן האחריות לחיי אנוש? אולם התורן טען 

בלהט: "תאמינו לי, אפילו כוס מים לא שתיתי כל הלילה, עשיתי 

הם מיד התקוממו כנגדו, "מדוע לא את כל מה שביכולתי". אבל 

התקשרת לבקש תגבורת"? אך למרות זאת, הלה עדיין טוען 

 …בתמימותו, ניסיתי להתמודד עם זה לבד

בתביעה משפטית שנערכה לאחר כחודש ימים מול בני משפחתו 

של המנוח ע״ה, ניסה שוב התורן שלנו להצטדק בטענות כאלה 

ל המעילה בתפקיד שמירת ואחרות, אולם הוא נענש בקנס גבוה, ע

 חייהם של המאושפזים בבית החולים.

הסיפור הזה אירע ומבוסס על רקע אמיתי עם שינויים קלים. אבל 

 המסר שהגר"ש פינקוס הוציא ממנו הוא אדיר.
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זה ברור שהאדם צריך להשתדל מצידו לעשות בכל כוחו את רצון 

ל ה' יתברך. אבל ברגע שהוא רואה שיש חריקות והעסק מתחי

להסתבך, כאן הוא נכשל בלשון הרע ושם הוא מבטל תורה. כאן 

מרשה לעצמו לחרוג מהנורמות המוסריות ושם הוא כועס על 

מישהו. מדוע אתה מנסה להסתדר לבד? הלא רבותינו אומרים לנו 

אין יכול לו )קידושין ל, ב( אז מדוע  -שאלמלא הקב״ה עוזרו 

 תכניס את הקב"ה לתמונה!…להתמודד לבד

 מלך גיבור או חלש? -ריה הא

ישנה תפיסה מוטעית הגורסת שאם אני חוזר בי, מבקש עזרה או 

 , זו טעות גדולה.חלשמודה על האמת אז אני 

 ומקור לדברים נמצא בדברי חז"ל.

המדרש מספר: מעשה ברבי חנינא בן דוסא שראה את הארי ואמר 

לו: "אי לך, מלך חלש, כלום לא השבעתיך שלא תיראה בארץ 

 שראל?"י

 מיד ברח.

רץ אחריו רבי חנינא, אמר לו: "נעניתי לך, שקראתיך 'חלש' ומי 

שבראך קראך 'גיבור', שנאמר )משלי ל, ל( "ליש גיבור בבהמה" 

 )תנחומא ויגש ג(.

דווקא המודה על האמת, מי שיודע לחזור בו, מי שלא חת מלומר 

 צלחה.'שגיתי', הוא הוא החזק, אשר יוכל להגיע לשינוי המביא לה

*** 

 לומר תודה 

 פרשתנו, פרשת 'כי תבוא', פותחת במצות הבאת הביכורים:

"והיה כי תבוא אל הארץ אשר ה' אלהיך נותן לך נחלה וירשתה 

וישבת בה, ולקחת מראשית כל פרי האדמה אשר תביא מארצך 

אשר ה' אלהיך נותן לך ושמת בטנא והלכת אל המקום אשר יבחר 

באת אל הכהן אשר יהיה בימים ההם" ה' אלהיך לשכן שמו שם, ו

 ג(.-וכו' )דברים כו, א

מצות הביכורים, היא בכלל מתנות הכהונה הניתנים לכהנים, שהם 

עובדי ה׳ במקדש ומורי ההוראה לישראל. היא באה כעין קרבן 

תודה, שבעל השדה מביא מפירותיו כהודאה לה' על היבול שהעניק 

 לו ברחמיו.

ו חז"ל שהיה יורד אדם לתוך שדהו באופן הבאתם מלמדים אותנ

ורואה תאנה שביכרה, אשכול שביכר, רימון שביכר, כלומר כשהם 

עדיין פגים, וקושרן בגמי לסימן ואומר, "הרי אלו ביכורים". לאחר 

שגדלו הפירות ובשלו כל צרכם, היה תולש את אלו המסומנות ושם 

העשוי  אותם בסל, עני נותנם בסל נצרים פשוט, ועשיר מניחם בסל

 זהב או בכלי יקר, ומעטרים את הביכורים לפאר חזותם.

בכל עיר היו מתאספים בעלי פירות ביכורים רבים יחדיו ויוצאים 

בשיירות לעבר ירושלים, שור שקרניו מצופות זהב ומנגנים בחליל 

היו צועדים לפניהם, ובכל מקום בו עברה השיירה היו אנשים 

ת פני מביאי הביכורים, עוצרים ממלאכתם ומקדמים בכבוד א

כשהיו מתקרבים לירושלים היו שולחים שליח לפניהם להודיע על 

בואם והכהנים היו יוצאים לקראתם ומכניסים אותם לירושלים 

בכבוד רב, כך הייתה השיירה ממשיכה עד שהגיעו להר הבית 

 ולבית המקדש.

 תיאור זה מעלה כמה נקודות הדורשות בירור:

מצוה חשובה היא עד מאוד, אך על פניו  א. אמנם, אין ספק כי

נראה כי ההשקעה וההתמסרות שיש בה מצד האדם היא גדולה 

לאין ערוך, שהרי מדובר במרחק של שבועות ארוכים עד לירושלים 

הלוך וחזור, כל אחד ממקומו, וכל כך למה? כדי להגיע בסופו של 

ה דבר אל הכהן ולתת את הביכורים. מה הרעיון הטמון בנקודה ב

החקלאי נדרש לעשות הפוגה מכל עסקיו, כאילו לעצור את חייו 

 ממש באמצע, להפסיק הכל וללכת עם כמה פירות לירושלים!!!

ב. זאת ועוד, מה פשר העסק הגדול והפרסומי ניסא הכרוך בטקס 

שלם בהבאת הביכורים לרחובה של עיר, עם שוורים שקרניהם 

צוה זו שניתנה לה מצופות זהב, והחליל לפניהם, מה נשתנה במ

 פומביות כה רבה? הלא דבר הוא!!

ג. עיון בנוסח הקריאה שאומר המביא גם הוא מעלה תמיהה: 

ביערתי הקודש מן הבית... לא עברתי  "ואמרת לפני ה' אלהיך

ממצוותיך ולא שכחתי... שמעתי בקול ה' אלהי, עשיתי ככל אשר 

ציוויתני. השקיפה ממעון קדשך מן השמים, וברך את עמך את 

 ישראל...".

מהיכן השיג המתוודה את הבטחון העצמי להעיד על עצמו שלא 

אחד  עבר על שום מצוה ממצוות ה'? ואיך התורה מצווה על כל

להצהיר דבר כזה, אפילו מי שמכיר עצמו כחוטא? וכאילו לא די 

בזה, הוא ממשיך: "השקיפה ממעון קדשך". וביאר רש"י על אתר: 

"עשינו מה שגזרת עלינו, עֲשֵה אתה מה שעליך לעשות, שאמרת 

"אם בחקותי תלכו ונתתי גשמיכם בעתם". כביכול פונים לקב"ה 

, עכשיו תורך! כל אחד צריך למלא ואומרים לו: אני עשיתי את שלי

את חלקו בעיסקה הזו של המעשר. כביכול באים לבקש שכר על 

מה שעשינו, מה שלא מצינו בשום מצוה שאחר עשייתה מבקשים 

 מיד שכר על קיומה?

 ויתירה מזו, במדרש מובא כך:

אמר רבי אבהו בשם רבי יוסי בר חנינא: בוא וראה כמה מתחטאין 

פה לעושי מצוות. אדם יש לו עסק אצל  וכמה יש להן פתחון

מלכות, פעמים שהוא נותן כמה ממון עד שמגיעים אותו אצל 

 המלך. כיון שהגיע אצל המלך, ספק עושה שאלתו, ספק לא עושה. 
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אבל הקדוש ברוך הוא אינו כן, אלא יורד אדם לתוך שדהו, ראה 

אשכול שביכר, תאנה שביכרה, רימון שביכר, מניחו בסל והולך 

ירושלים ובא ועומד באמצע העזרה ומבקש רחמים על עצמו ועל ל

ישראל ועל ארץ ישראל, שנאמר: השקיפה ממעון קדשך וגו'. ולא 

עוד, אלא שהיה אומר: איני זז מכאן עד שתעשה צרכי היום הזה, 

שכתוב אחריו: היום הזה ה' אלהיך מצווך לעשות. )תנחומא 

 דברים כו, א(

בה גם חוסר כבוד "איני זז מכאן עד  האין זו לשון תובענית שיש

 שתעשה צרכי היום הזה"? 

 ולא עוד אלא שהמדרש שם מסיים:

אמר רבי שמעון בן לקיש: יצתה בת קול ואמרה לו: תזכה לשנה 

הבאה ותביא כהיום הזה, כאדם שהוא נותן פרי חדש לחברו, 

 ואומר לו, יהי רצון שתשנה ותתן לי לשנה האחרת.

לדבר, ואף הבטחה ניתנה לכך. והשאלה  משמע שיש כאן הסכמה

 מתבקשת מאליה, מדוע?

ד. הנה אנו קרובים וסמוכים לימים הנוראים, בהם תיקנו לנו 

חז"ל הוספות בנוסח התפילה. נתבונן במטבע הלשון עליו הקפידו 

חז"ל ודקדקו בו מאוד, נשאל לפשר הדברים, ונתמה מדוע נאמרו 

 בסגנון זה דווקא:

"זכרנו לחיים מלך חפץ בחיים" וכו'.  -תירים א. בתחילה אנו מע

 דהיינו יש כאן תפילה שהקב"ה יזכור אותנו לחיים.

ב. לאחר מכן מגדילים לבקש "מי כמוך אב הרחמן, זוכר יצוריו 

ברחמים לחיים", כאן כבר אנו מבקשים חיים אבל חיים 

 ברחמים!!!

ים ג. לקראת סיום התפילה אנו שואלים מאיתו יתברך "וכתוב לחי

טובים כל בני בריתך", כאן כבר מבקשים לא רק חיים אלא חיים 

 טובים!!!

ד. ואחר הוספה זו אומרים "ובספר חיים ברכה ושלום ופרנסה 

טובה וישועה ונחמה וגזרות טובות נזכר ונכתב לפניך אנחנו וכל 

עמך בית ישראל לחיים טובים ולשלום". לא פחות! רשימה שלמה 

 ילים תחנונינו.של דברים עליהם אנו מפ

ומן הראוי להתבונן בסגנון וצורת הבקשות שקבעו וסידרו לנו 

חז"ל בנוסח התפילה ומדוע לא תיקנו לבקש כבר מתחילה "ובספר 

חיים ברכה ושלום" וכו', שהרי היא כוללת הכל ומכילה את כל 

העניינים הנצרכים לנו, ואם כן איפוא מדוע לא הקדימוה בראש 

 סדר הבקשות?

 להודות!! –סודות יסוד הי

הנראה בביאור הדברים הוא שהתורה באה ללמדנו דרך מצוה זו 

כיצד על היהודי לחיות, כיצד להסתכל על העולם ולהתייחס אליו, 

 ועל איזה יסוד מושתת עבודת ה' וקיום המצוות.

  –היסוד לכל זה הוא 

 "הכרת הטוב"!!!

ם הכרת הטוב והודאה לקב"ה על כל הטוב אשר גמלנו, כשאד

מחזיק בידו את פרי הביכורים אין הוא נדרש רק להביאו למקדש 

בלבד, אלא מביא וקורא, כמו שמציינת התורה מיד "וענית ואמרת 

לפני ה' אלוקיך ארמי אובד אבי וכו' וירד מצרימה וכו' וירעו 

אותנו המצרים ויענונו". אין זה פשוט ולא מובן מאליו שאנו כאן, 

ת הנה אני אוחז בידי את היבול נוחלים ונאחזים בארץ, וכע

הראשון העולה מאדמת ארץ הקודש, כיון שלא מזמן משועבדים 

היינו במצרים. "ונצעק אל ה' אלוקי אבותינו וישמע ה' את קולנו 

וירא את עניינו ואת עמלנו ואת לחצנו, ויוציאנו ה' ממצרים", זכינו 

ם והקב"ה גאלנו ממצרים ולא זו בלבד אלא "ויביאנו אל המקו

הזה ויתן לנו את הארץ הזאת ארץ זבת חלב ודבש". זכינו אף 

לקבל את הארץ, ולא סתם ארץ כמו כל הארצות, אלא את הארץ 

 המובטחת והמובחרת. 

וכך הקורא מבטא בהכרזה זו שלב אחר שלב את הודאתו לקב"ה 

על כל הטובה אשר בעצם ממנה הכל התחיל, ומכוחה הגענו לכך 

 תבחה בהם ארץ ישראל.שיש ברשותנו פירות שנש

"ועתה הנה הבאתי  -הוא ממשיך ומודה ומכיר טובה לה' יתברך 

 את ראשית פרי האדמה אשר נתתה לי ה'". 

לכאורה מה כוונתו באומרו "אשר נתתה לי", הרי הארץ מוציאה 

 פירותיה בכללות ומה עניין ההודאה הפרטית כאן?

 להראות שאינו כפוי טובה! -מצות הביכורים 

משה אלשיך בפירושו הנפלא, נרגש בשאלה זו ומבאר כי:  רבינו

עיקר גדול "מצות הביכורים היא להראות שאינו כפוי טובה, שהוא 

, ובשכר קיומה יקבלו הארץ בירושה שאין לה בכל ענייני הדת

 הפסק, ואם לא, תהיה רק כמתנה שיש לה הפסק". 

 רי לב:ומכאן הוא עובר לחדש חידוש נפלא, ודבריו עמוקים ומעור

ותחשוב שהארץ נותנת לך אותם מעצמה,  -"אשר תביא מארצך" 

ובאמת ה' נותן לך הפירות, כי הוא משיב הרוח ומוריד הגשם 

והטל, ולאחר שמעצמך לא תוֹדֶה, הנני מלמדך לומר ארמי אובד 

אף על פי שהארץ בכללותה זבת חלב ודבש,  –וגו'... "אשר נתת לי" 

רטות, ואם כן צריך להודות כל שנה היא נותנת פירות לכל אחד בפ

 על מתנת הארץ בכלל, ועל הפירות בפרט". )אלשיך דברים כו, א(.
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לכן מדגיש הקורא בדבריו זה פרי האדמה אשר אתה, ריבונו של 

עולם, נתתה לי!!! שהרי אילולי אתה ואלמלי חסדיך ודאי שלא 

 הייתי מגיע עד הלום.

 הברכות בעולם!! לזכור כי מאיתו ברוך הוא יגיעו לנו כל

וכך מבאר החינוך )משפטים מצוה צא( בלשונו הזהב את המטרה 

 והייעוד שבמצוה זו:

"להביא ביכורים למקדש, והוא הפרי הראשון שמתבשל באילן 

שחייבים אנו להביאו שם וליתנו לכהן. משרשי המצוה כדי 

להעלות דבר השם יתברך על ראש שמחתנו, ונזכור ונדע כי מאיתו 

א יגיעו לנו כל הברכות בעולם, על כן נצטווינו להביא ברוך הו

למשרתי ביתו ראשית הפרי המתבשל באילנות, ומתוך הזכירה 

וקבלת מלכותו והודאתנו לפניו כי הפירות ויתר כל הטובה מאיתו 

 יבואו, נהיה ראויים לברכה ויתברכו פירותינו".  

 יתמלאו בקשותיו –המכיר טובה 

אם האדם כל כך מכיר טובה,  –גדול  מלמדת אותנו התורה יסוד

או אז יכול לבקש הכל!!  -כל כך מתבטל בהודאה גמורה לקב"ה 

 יקבל!! -ולא רק זה, אלא כל מה שיבקש 

לאור האמור נבין כי חלק בלתי נפרד מתהליך המצוה הוא לעצור 

באמצע מהלך החיים, לעשות פסק זמן, וללכת במשך שבועות 

להביא לכהן את פרי הביכורים, כיון ארוכים עד ירושלים על מנת 

שבעצם ההליכה והטירחה הזאת אנו מראים ומביעים את הכרת 

הטוב לקב"ה, במידת האפשר ככל יכולתנו, על כל הטובה אשר 

 –גמלנו. ואין לך דבר חשוב מזה אשר עליו מונח יסוד היסודות 

 להכיר טובה ולומר תודה!!!

ארוכה ומייגעת, אלא ממילא, כשנכיר בכך, הדרך כבר לא תהיה 

אדרבה רגליו יהיו קלות לרוץ להודות, שכן במציאות הכרת הטוב 

האדם טורח לבטא את שייכותו ואת הקשר הגדול שיש לו עם 

הקב"ה והודאתו העצומה על כל חסדיו, על כל אשר גמל עם כלל 

ישראל בכלל, ועמו בפרט. ממילא הדרך נעשית קלה יותר, מתוך 

הביכורים לגמוא מרחקים, אך לא ישית מחשבה זו יוכל מביא 

ליבו לקושי הכרוך בכך, כי הכל כאין וכאפס ייחשב לעומת המטרה 

 –המיוחלת, מול היעד המבוקש, והוא 

 תודה לה'!!! על הכל!!!

 סדר ההוספות בעשרת ימי תשובה 

זהו סוד תקנת חז"ל בסדר ההוספות בתפילה בכל עשרת ימי 

 כולה.תשובה בהם אנו מבקשים על השנה 

קודם כל, לחיות!!! למענך  –בתחילה מבקשים, "זכרנו לחיים" 

 אלהים חיים! שנזכה ונוכל לעשות רצונך. וכיצד יהיה בידינו?

זאת נבקש בהמשך, לאחר שמשבחים אותו יתברך שהוא ברחמיו 

"מכלכל חיים בחסד, מחיה מתים ברחמים רבים" וכו', פונים 

וך אב הרחמן", תן לנו אבא שבשמיים! "מי כמ -בעתירה נוספת 

 לא רק חיים אלא זכור אותנו "ברחמים לחיים"!!! 

ולקראת סיום התפילה, לאחר ברכת ההודאה, בה נותנים שבח 

והודיה "על חיינו המסורים בידך ועל נשמותינו הפקודות לך" 

ומכירים בכך שלולי השגחתו אין לנו כלום, וכל קיומנו בכל יום 

כל יום עמנו" וכו' "והמרחם ולא תמו הוא בגדר נס "ועל ניסיך שב

 חסדיך". או אז, נרשה לעצמנו לבקש יותר.

חיים טובים!!! "וכתוב  -לא רק חיים, ולא רק חיים ברחמים אלא 

 לחיים טובים כל בני בריתך".

לאחר חתימת הברכה המבטאת את שיא התבטלותנו והכרת 

ת. הטובות שגמל עמנו, ברוך אתה ה' הטוב שמך ולך נאה להודו

כבר באים בבקשה נוספת, והיא לא רק חיים טובים! אלא "ובספר 

חיים, ברכה ושלום ופרנסה טובה, וישועה ונחמה, וגזרות טובות" 

 וכו', לחיים טובים ולשלום!!

*** 

למדנו מה כוחה של הכרת הטוב, מהי מעלתה וסגולתה, ולמה 

 אפשר לזכות על ידה. עד כדי שהמפתח לכל הברכות, לכל המתנות,

הישועות, בחיים הגשמיים והרוחניים כאחד נמצא בהכרת טובת 

 האל עלינו, כפי שהתבאר.

לצערנו, אנו עדים היום לתופעה כואבת השכיחה אצל ילדים, 

תלמידים, שחושבים ומרגישים שמגיע להם הכל, ואם לא יקבלו 

מה שירצו, הרי שהדבר יוצר אצלם תחושת קיפוח. התוצאה לכך 

ת "מטענים" שונים, רגשיים ברובם, מצידו תתבטא בפריק

 הנובעים מאותה מידה שלילית של כפיות טובה! 

 ונבהיר את דברינו.

ילדים שרק נותנים  -הצבת גבולות מתחילה כבר בגיל הרך 

ומעניקים להם ללא גבולות, יוצרים תמונה מסולפת על העולם. 

מיד יתמלא  –בצורה שכזו, הילד חושב שמגיע לו הכל, ורק יאמר 

כביכול הוא מקופח על פני השאר. אבל הוא  –בוקשו. ואם לא מ

שוכח את כל מה שקיבל עד עתה, את כל הטובות והחסדים 

שגמלוהו הוריו ומוריו מיום לידתו ועד היום, אם רק יתבונן מעט 

יבין כי עליו להכיר להם טובה ניצחית, להיות אסיר תודה להם על 

שיותו. אכן, הגישה כל מה שהשקיעו בו, בדמותו ובעיצוב אי

המוותרת, הפייסנית, נראית בטווח הקצר טובה ורצויה, הילד 

נרגע, מקבל את מבוקשו שמח ומאושר ויש שקט ורגיעה. אולם 

בטווח הארוך הילד יגדל חסר גבולות, לא יידע לדחות סיפוקים 

 ויזלזל במה שיקבל.
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 פינוק שלילי הוא פינוק שאינו נובע מאהבה אלא נובע מחולשה של

ההורים שנכנעים למניפולציות של הילדים, ולא ממקום חזק 

 ואוהב. 

לאהוב מישהו באמת, זה לרצות בטובתו, גם כשטובתו באה על 

חשבוני. לאהוב את הילד שלך באמת, זה לרצות את הטוב ביותר 

 עבורו. 

אחד המאפיינים הבולטים של פינוק יתר הוא מחסור בהצבת 

ות העצומה של הצבת גבולות, גבולות. על מנת לחדד את החשיב

נתאר לעצמנו אדם שעומד בגגו של בניין גבוה. הוא יכול להסתובב 

באין מפריע במרכז הגג, אך ככל שהוא מתקרב לקצוות הגג כך 

מתחזקת אצלו תחושת פחד הגבהים. אם הגג מגודר כהלכה, 

הפחד אינו גורם משמעותי והאדם יכול להסתובב בגג ללא חשש, 

ר מעקה, הרי שיידרש מהאדם אומץ ועוז רוח אך אם הגג חס

להתקרב לקצותיו, בכל פעם שהוא יתקרב לקצה הגג הוא יצטרך 

להיות ערני ודרוך על המשמר על מנת להיות בטוח שהוא לא נופל. 

 השהות בגג ללא מעקה היא שהות משתקת ובלתי נעימה.

משל זה מראה את המציאות של הצבת הגבולות. הגבולות 

הברורים הם אלו שדווקא משחררים את הילד ונותנים החיצוניים 

לו להיות ובטוח בעצמו. ילד שהוריו אינם מציבים לו גבולות 

 ברורים, לא גודל בצורה בריאה. 

גבולות עקביים, הכרחיים להתפתחותו הבריאה והתקינה 

ולהתנהגות הולמת. החוקים והכללים יוצרים מסגרת חיים 

, ילדים שלא מציבים להם גבולות בטוחה, דימוי עצמי יציב וחזק

 סובלים מכפיות טובה והרגשה שלהורים לא איכפת מהם.

 רק כשיכירו בטובה, יכירו תודה, רק אז יוכלו לצעוד בדרך הישר.

 

 

 מופץ לעילוי נשמות ישראל אשר אין מי שיזכיר וינציח שמותם
 הארות והערות יתקבלו בברכה במייל זה

 שבת שלום

 מיכאל זכריהו

 


